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 دراسة الطفيليات الذاخلية والخارجية لبعض الطيور المائية في هور السناف جنوب محافظة ري قار

 وىػا مه انطٍىر انمائٍح خلال انمذج مه شهر كاوىن الاول 21 طٍر نكم شهر ذؼىد انى 39طٍرا وتمؼذل  470ذم فً انذراسح انحانٍح جمغ 

 مه هىرانسىاف وانىاقغ فً انجزء انشمانً انغرتً مه هىر انحمار قرب مذٌىح سىق انشٍىخ جىىب 2013 ونغاٌح شهر ذشرٌه انثاوً 2012

  وسثؼح .Renicola spسجهد فً انذراسح انحانٍح تؼض مه انطفٍهٍاخ لأول مرج فً انؼراق وانرً ذمثهد تمثقىتح واحذج . محافظح ري قار

، Laemobothrion atrum ،Ciconiphilus decimfasciatus ،Pseudomenopon pilosum: وػشرٌه وىػا مه انقمم

Actornithophilus piceus lari ،A. himantopi ،Austromenopon himantopi ،Colpocephalum leptopygos ،

Ibidoecus bisignatus ،Fulicoffula gallinule ،F. lurida ،Saemundssonia lari ،Ardeicola rhaphidius ،A.goisagi ،

A. expallidus ،Quadraceps punctatus punctatus ،Q. sellatus ،Q. hemichrous ،Q.semifissus ،Q. similis ،

Rallicola fulicae ،R. parani ،Incidifrons fulicae ،I. gallinule ،Pectinopygus excronis ،P. varius ،Anaticola 

crassicornis ،Anatoecus icterodes ووىع واحذ مه انحهم Hypodectes propus. 

أظهرخ انذراسح انحانٍح حصىل ػذد مه الافاخ انمرضٍح انؼٍاوٍح وانمجهرٌح نثؼض انطٍىر انمائٍح انمصاتح تثؼض انذٌذان انمرطفهح وانرً 

، Clinostomum compalantum ،Haematotrephus sp. ،Apharyngostigea ramai)ذضمىد الاصاتح تانمثقىتاخ 

Cardiocephaloides longicollis ،Strigea sp.-tetracotyle ،Renicola sp.)  وانشرٌطٍاخ وانخٍطٍاخ(Amidostomum 

quasifulicae ،A. fulicae ،Contracaecum sp. ،Desportisus invaginatus ،Tetramerese sp. ،Microtetramerese 

spiralis)  سجهد اٌضا تؼض انرأثٍراخ انؼٍاوٍح وانىسجٍح تسثة الاصاتاخ انطفٍهٍاخ انخارجٍح وانمرضمىح الاصاتح تانقمهح انؼائذج انى انىىع

C. decimfasciatus وانحهم H. propus. 

 

 

Study of Endo and Ectoparasites of some aquatic birds in Al-Sanaf Marsh, Southern Thi-Qar  governorate/Iraq 

 

A total of 470 aquatic birds belonging to 21species were collected in the current study (39 birds each 

month) during the period between December 2012 to November 2013 from Al-Sanaf marsh which was 

located in the western north of Al-Hamar marsh near Suq-Al-Shuyukh city south of Thi-Qar governorate.  

In the current study, some parasites recorded for the first time in Iraq included one trematoda Renicola 

sp. and twenty seven species of lice Laemobothrion atrum, Ciconiphilus decimfasciatus, Pseudomenopon 

pilosum, Actornithophilus piceus lari, A. himantopi, Austromenopon himantopi, Colpocephalum leptopygos, 

Ibidoecus bisignatus, Fulicoffula gallinule, F. lurida, Saemundssonia lari, Ardeicola rhaphidius, A. goisagi, 

A. expallidus, Quadraceps punctatus punctatus, Q. sellatus, Q. hemichrous, Q. semifissus, Q. similis, 

Rallicola fulicae, R. parani, Incidifrons fulicae, I. gallinule, Pectinopygus excronis, P. varius, Anaticola 

crassicornis, Anatoecus icterodes and one mite species Hypodectes propus. 

The present study also reported the occurrence of a number of gross pathological and microscopical lesions 

for some aquatic birds infected with some parasitic helminthes included trematodes (Clinostomum 

compalantum, Haematotrephus sp., Apharyngostigea ramai, Cardiocephaloides longicollis, Strigea sp.-

tetracotyle and Renicola sp.), cestodes and nematodes (Amidostomum quasifulicae, A. fulicae, 

Contracaecum sp., Desportisus invaginatus, Tetramerese sp. and Microtetramerese spiralis) and also some 

of the gross and histological effects were caused by ectoparasites infestation which included louse species C. 

decimfasciatus and mite species H. propus. 


